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Folketingets Udvalg for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri har i brev af 30. marts 2011
udbedt sig min besvarelse af spørgsmål 29 i forbindelse med forslag til lov om randzo-
ner, L158. 

Spørgsmål 29:

”Er ministeren enig i, at ophævelse af braklægningerne har medført et større 
kvælstofforbrug?”

Svar:

Da udtagningsforpligtelsen ophørte i 2007/2008, betød det en merudvaskning på hhv. 
2000 – 2700 tons N i vandmiljøet i hhv. 2007/2008 og 2008/2009. Denne merudvask-
ning blev dog omtrentligt imødekommet via en to års fremrykning af efterafgrødekravet 
i Vandmiljøplan III, som følge af regeringens Brakindsatsplan af 28. februar 2008. 

Da den samlede mængde gødning, landbruget kan benytte, er en fast størrelse, uanset 
landbrugsarealets størrelse, betyder et større landbrugsareal, at man efterfølgende ”smø-
rer” tyndere på, da den samlede gødningsposen som nævnt er den samme. Dette med-
virker til, at ophævningen af braklægningsforpligtelsen efter 2 år dvs. i 2009/2010 og 
frem i tiden, kun har marginal betydning for den samlede kvælstofudvaskning. Samlet 
set er der tale om mellem 0-200 tons N/årligt i vandmiljøet.  
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